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اخبار
در قالب يک بيانيه مطرح شد؛

اعتراض انجمن فيلم كوتاه 
ايران به »فجر39«

انجمن فیلم کوتاه ایران در رابطه 
فجر  فیلم  جشنواره  نهمین  و  سی  با 
آمده  آن  در  که  کرده  ارایه  بیانیه ای 
است: »ضمن عرض تبریک به تمامی 
اعضای انجمن فیلم کوتاه ایران که در 
سی و نهمین جشنواره فیلم فجر، در 
درخشیدند  خوش  مختلف  بخش های 
به  شدند،  انجمن  این  افتخار  باعث  و 
مدیره  هیات  که  می رساند  استحضار 
انجمن فیلم کوتاه ایران)ایسفا(، مطابق 
سال های گذشته از نزدیک فعالیت های 
آن جشنواره را در بخش مسابقه فیلم 
بررسی  و  تحلیل  و  کرده  دنبال  کوتاه 
دستور  در  را  شده  اتخاذ  سیاست های 
قرار داده است. هیات مدیره  کار خود 
ایسفا طی دو سال گذشته در رابطه با 
شیوه و ساختار اجرایی بخش مسابقه 
فیلم های کوتاه در جشنواره فیلم فجر، 
در فواصل مختلف با برگزاری جلسات 
شکل  به  و  جشنواره،  محترم  دبیر  با 
مکتوب و شفاهی به نواقص و اشکالات 
این شیوه برگزاری تأکید داشته و امسال 
هم ایسفا این اطمینان خاطر را به دبیر 
محترم جشنواره داده بود که می تواند در 
بخش های انتخاب آثار، برگزاری جلسات 
نقد و بررسی فیلم ها و همچنین برگزاری 
فضای رونمایی از فیلم ها و حضور اهالی 
فیلم کوتاه آنچنان که شایسته آنهاست، 
با جشنواره مشارکت جدی داشته باشد. 
برگزارکنندگان  می رفت  انتظار  لذا 
با در نظر گرفتن تجربه های  این دوره 
پیشین و نگاه کارشناسانه انجمن فیلم 
کوتاه ایران، نسبت به رفع دغدغه های 
به حق جامعه فیلم کوتاه تدابیر موثرتر 
و کارآمدی بیندیشند و از ظرفیت های 
ایسفا در این زمینه بهره بگیرند. اما پس 
از انتشار فراخوان این رویداد و در طول 
برگزاری این جشنواره شاهد بودیم که 
امسال نیز ایرادات به شکل نامناسب تری 
واجب  بر خود  بنابراین  داشتند.  وجود 
اعتلای  به منظور رشد و  می دانیم که 
هر چه بیشتر فیلم کوتاه و سرمایه های 
از  را  پرسش ها  این  حوزه،  این  انسانی 
مطرح  فجر  جشنواره  برگزارکنندگان 

کنیم.
بر  ایران  کوتاه  فیلم  انجمن   .۱
به  باید  کوتاه  فیلم  که  است  باور  این 
خلاقانه  و  مستقل  مدیوم  یک  عنوان 
در جشنواره ملی فجر حضوری موثر و 
مقتدرانه داشته باشد. به این معنی که 
فرآیند انتخاب، معرفی و تقدیر از این 
آثار به شکل کاملًا حرفه ای و استاندارد 
صورت بپذیرد. اما متاسفانه در این دوره 
نیز با محدود کردن شکل دریافت آثار و 
انحصاری کردن آن به فیلم های حاضر 
در بخش مسابقه جشنواره فیلم کوتاه 
تهران، بار دیگر بخش بزرگی از جامعه 
مستعد و جوان فیلم کوتاه کشور نادیده 
گرفته شد. چرا جشنواره فیلم فجر که 
دارای ردیف بودجه و امکانات است این 
طبق  که  نمی دهد  خود  به  را  زحمت 
نامه  آیین  یک  و  استاندارد  شیوه  یک 
فیلم های  انتخاب  به  نسبت  مشخص 
کوتاه اقدام کند؟ چرا در شرایط امروز 
که فیلم های کوتاه با هزینه و زحمات 
زیادی ساخته می شوند، جشنواره فیلم 
فجر بستر تازه ای برای معرفی و کشف 

استعدادهای این عرصه نمی شود؟
برگزاری  مسئولان  چرا   .۲
جشنواره به بخش مسابقه فیلم کوتاه 
به عنوان بخشی حاشیه ای و از سر رفع 
از  تکلیف نگاه می کنند و در هر دوره 
اختصاص دادن سالن و سئانس مناسب 
برای فیلم های کوتاه، نشست های نقد و 
بررسی آثار و معرفی فیلمسازان جوان 
نظران  صاحب  و  منتقدان  حضور  با 
و  می روند؟  طفره  کوتاه  فیلم  عرصه 
اینکه امسال طبق کدام آیین نامه با این 
مسابقه،  بخش  فیلم های  که  استدلال 
کوتاه  فیلم  جشنواره  در  این  از  پیش 
تهران نمایش داشته اند از نمایش آنها 

خودداری شده است؟
۳. ضمن احترام به داوران محترم 
طریق  از  کوتاه،  فیلم  بخش  امسال 
که  شده  شنیده  مختلف  مجراهای 
کرده اند  اعلام  دفعات  به  محترم  دبیر 
که در انتخاب اعضای داوری با انجمن 
همکاری  و  مشورت  ایران  کوتاه  فیلم 
داشته اند. این در حالی است که هیات 
نامه رسمی و حتی  ایسفا هیچ  مدیره 
دبیرخانه  سوی  از  شفاهی  درخواست 
جشنواره فجر دریافت نکرده است. این 
صحیح نیست که از اعتبار صنف بهره 
برده شود و متاسفانه در عمل به هیچ 
برای  صنف  که  مشروعی  درخواست 
احقاق حقوق خانواده فیلم کوتاه داشته 
توجهی نشود. ما از دبیر محترم در این 

رابطه خواستار شفاف سازی هستیم.
۴. در میان هیات داوران امسال 
خانمی  هیچ  متاسفانه  کوتاه  بخش 
حضور ندارد. آیا این روش درستی است 
که در جشنواره ای که عنوان ملی بر خود 
نهاده است نگاه نیمی از جامعه حذف 
شود؟ تقاضا داریم پرسش های مطروحه، 
از جانب دبیر محترم و دست اندرکاران 
برگزاری سی و نهمین جشنواره فجر به 
منظور شفافیت اذهان جامعه فیلم کوتاه 
ایران، پاسخ های درخور دریافت دارد. در 
پایان انجمن فیلم کوتاه ایران همچنان 
آمادگی هر نوع همکاری را برای سامان 
دهی این بخش اعلام می دارد. به امید 
رشد و بالندگی هر چه بیشتر فیلم کوتاه 

ایران.«

سی وششمين دوره جشنواره موسيقی فجر با دوره های قبلی تفاوت های مهمی دارد

نوای رایگانی که زنده نیست

آسيب شناسی جشنواره موسيقی فجر و راه حل پيشنهادی

بسیاری از منتقدان و اهالی رسانه معتقد 
برگزار  فجر  اگر جشنواره های  امسال  که  بودند 
نشود، اتفاق خاصی نمی افتد و اساسا نباید این 
برگزار  کرونایی  وضعیت  به دلیل  جشنواره ها 
ارشاد  و  فرهنگ  وزیر  صالحی،  عباس  شوند. 
داد:  پاسخ  این  گونه  افراد  این  به  بهمن ماه   ۱۴
»در زمان جنگ و دفاع مقدس و اوج جنگ و 
حملات دشمن جشنواره های فجر برگزار می شد 
و این علامت خوبی برای کشور بود و کشور را 
هنر  که  می کشاند  اعتماد  و  آرامش  فضای  به 
این  با  بنابراین  است.  زنده  همچنان  کشور  در 
نباشد  سخت تر  اگر  هم  کرونایی  ایام  که  نگاه 
صلاح  نیست،  جنگ  ایام  به  بی شباهت  ولی 
ندانستیم جشنواره ها تعطیل شود.« با توجه به 
اوضاع خراب تری   ،99 سال  در  موسیقی  اینکه 
نسبت به هنرهای دیگر داشت، برخی فعالانش 
را  برگزاری جشنواره  بودجه  بودند که  خواسته 
صرف هنرمندان و گروه های موسیقی کنند که 
این بار هم آقای وزیر درباره جشنواره موسیقی 
گفته بود: »به دلیل شرایط حاکم ناشی از ویروس 
از بستر فضای  کرونا امسال جشنواره موسیقی 
مجازی بهره بسیاری می برد و این فضا می تواند 
به فرهنگ و اقتصاد حوزه موسیقی کمک کند.« 
اله یاری، مدیرکل  این درحالی است که محمد 
گذشته  روز  جشنواره،  رئیس  و  موسیقی  دفتر 
گفت  موسیقی  جشنواره  خبری  نشست  در 
برگزار  موسیقی  دفتر  بودجه  با  جشنواره  که 
می شود و امسال درآمدی برای جشنواره متصور 

نشده اند.
حالا و با وجود تمام این حرف و حدیث ها 
سی وششمین جشنواره موسیقی فجر ۲۸ بهمن 
دبیری حسن  به  اسفندماه سال جاری  تا سوم 
و  آثار  انتخاب  هیات  و  می شود  برگزار  ریاحی 
در  را  آلبوم   ۱۴۸ رقابتی  بخش  در  گروه ها 
آینده  روزهای  ارزیابی کرد که طی  ۱۵ جلسه 
خواهد  اعلام  و  معرفی  بخش  هر  کاندیداهای 
غیررقابتی ۱۰۰ گروه  در بخش  شد. همچنین 
موسیقی در حوزه موسیقی دستگاهی، نواحی، 
کلاسیک و تلفیقی برای حضور در جشنواره از 
مرحله  در  که  کردند  ثبت نام  فراخوان  طریق 
درنهایت  و  شدند  انتخاب  گروه   ۶۱ نخست 
۱۰گروه برای اجرا به جدول جشنواره راه پیدا 

کردند. 
فجر،  در سی وششمین جشنواره موسیقی 
موسیقی  بخش های  در  موسیقی  گروه   ۴۳
بین الملل،  کلاسیک،  نواحی،  دستگاهی، 
دارند.  حضور  اجرا   ۵۷ با  تلفیقی  ارکسترال، 
که  است  این  دوره  این  مهم  و  جالب  نکته 
طبق تصمیم ستاد برگزاری جشنواره موسیقی 
و  کرونا  بیماری  شرایط  به  توجه  با  و  فجر 
سالن های  در  مخاطبان  حضور  محدودیت های 
اجرای موسیقی و به جهت همراهی با مصوبات 
جشنواره  دوره  این  اجراهای  کرونا،  ملی  ستاد 
دبیرخانه  همچنین  می شود.  پخش  مجازی 
جشنواره  سایت های  فجر  موسیقی  جشنواره 
تیوال  و  ایران  موسیقی  انجمن  فجر،  موسیقی 
جشنواره  مجازی  پخش  بسترهای  به عنوان  را 
براساس  می توانند  مخاطبان  و  کرده  معرفی 
به صورت  جدول،  در  مشخص شده  زمان بندی 
سی وششمین  صحنه ای  اجراهای  رایگان 

جشنواره موسیقی فجر را مشاهده کنند.

همچنان ترانه های سطحی
اصلا چیز عجیبی نیست که داوران بخش 
ترانه از کیفیت اکثر آثار رسیده، ناراحت باشند. 
به  نسبت  موسیقی  دلسوزان  که  سال هاست 
مسئولان  و  معترضند  ترانه ها  ظاهر  و  محتوا 
می گویند  سلایق  همه  تامین  لزوم  از  مربوطه 
ترانه  یک  استاندارد  کیفیت  که  نمی گویند  و 
ربطی به تامین بازار ندارد و این موسیقی است 
چهار  از  بیش  بازار.  نه  باشد،  هدایتگر  باید  که 
هزار پرونده ترانه های مهر ۱۳9۸ تا مهر ۱۳99 
شده  ارزیابی  ترانه  جایزه  داوران  هیات  توسط 
حدود  داوران،  هیات  اولیه  ارزیابی  از  پس  که 
شده  انتخاب  نهایی  ارزیابی  برای  ترانه   ۱۰۰
معرفی  برگزیدگان  نهایی  ارزیابی  از  پس  و 
می شوند. مسلم نادعلی زاده، دبیر »جایزه ترانه« 
درباره  فجر  موسیقی  جشنواره  سی وششمین 
...« بود:  گفته  رسیده  ترانه های  و  ترانه  بخش 
و  شده اند  سطحی  ترانه ها  بیشتر  متاسفانه 
از  را  شاخص هایی  که  ترانه هایی  به  دستیابی 
لحاظ حرفه ای و فنی و محتوایی داشته باشند، 

کار دشواری است.«
اسماعیل  از  متشکل  بخش  این  داوران 
بهمنی،  محمدعلی  افشاری،  مجید  امینی، 
محمدمهدی سیار، حمیدرضا شکارسری، ناصر 
محمد  و  هستند  کاکایی  عبدالجبار  و  فیض 
ارشاد  وزارت  موسیقی  دفتر  مدیرکل  اله یاری، 
شعر،  »در شورای  بود:  گفته  بخش  این  درباره 
ترانه ها  ترانه و کلام دفتر موسیقی، در بررسی 
موارد  بررسی  و  قرار می گیرد  مدنظر  حداقل ها 
در  معمولا  ترانه سرایی  در  حرفه ای  و  کیفی 
می گیرد.«  قرار  مدنظر  جشنواره ها  و  جایزه ها 
یک  ترانه های  ترانه،  جایزه  در  گذشته  سال 
اولیه،  بررسی  یک  از  پس  و  شد  بررسی  سال 
دوم  مرحله  در  را  ترانه  تعدادی  داوران  هیات 
یک  ترانه های  نیز  امسال  کرد.  ارزیابی  سوم  و 
توسط  موسیقی رسیده  دفتر  به  که  اخیر  سال 
شده  گفته  می شود.  ارزیابی  داوران  هیات 
شناسایی  و  کیفیت  به  توجه  جایزه  این  هدف 
ترانه  حوزه  در  ایجابی  کار  و  خوب  ترانه های 
است اما قطعا یک جشنواره نمی تواند بار اصلاح 
وضعیت فعلی را به دوش بکشد و دفتر موسیقی 
حواسش  باید  هم  مناسبات  و  روزها  بقیه  در 
و  بازار  از  پیروی  باشد.  مثبت  تغییرات  این  به 
دنباله رو مارکت بودن، نتیجه اش همین می شود 
که با آن مواجهیم. منتظر برندگان بخش ترانه 

جشنواره ایم اما مسلما با یک گل بهار نمی شود.
   بزرگداشت های بزرگ، دقايق 

ضبط شده زياد
چهار بزرگداشت برای این دوره از جشنواره 
درنظر گرفته شده است که به ترتیب در بخش 
اسحاقی گرجی،  )محمدرضا  نواحی  موسیقی 
دستگاهی  موسیقی  مازندران(،  دوتار  نوازنده 
)حسن ناهید، نوازنده نی(، موسیقی دستگاهی 
)خانم ملیحه سعیدی، رهبر ارکستر( و موسیقی 
اقدام  راغب(،  احمدعلی  )مرحوم  انقلاب  بخش 
این  است.  دوره  این  در  مهمی  و  توجه  قابل 
بزرگداشت ها دیر است اما به هر حال همین را 
هم باید غنیمت دانست و شاید فرصت مناسبی 
باشد برای شناختن بخشی از کارنامه هنری این 
عزیزان و بزرگان که هریک سهم قابل توجهی در 
البته در بخش اجراهای  ایرانی دارند.  موسیقی 
صحنه دو اجرا به نام استاد محمدرضا شجریان 
اجرا  یک  می گیرد.  قرار  مخاطبان  پیش روی 
سلیمانی  سردار  رثای  در  لرستان  شهر  از  هم 
دولتی  ارکسترهای  نیز  وحدت  تالار  در  داریم. 
جشنواره  چارچوب  در  آنلاینی  اجراهای  هم 
در  نیز  آن  اطلاعات  که  دارند  فجر  موسیقی 

روزهای آینده منتشر می شود.
به  نزدیک  ضبط  دوره  این  دیگر  نکته 
۱۸۰۰ دقیقه موسیقی توسط ۴۰۰ هنرمند در 
تالار رودکی بوده که عدد شگفت انگیزی است. 
خوبی  اوضاع   99 سال  در  موسیقی  بی تردید 
علاقه  میزان  نمایانگر  تعداد  همین  اما  نداشته 
وجود  کشور  این  در  که  است  استعدادهایی  و 

دارند.
 نقش صداوسيما در جشنواره

نقش  به  دیروز  نشست  در  اله یاری  محمد 
کرد  اشاره  هم  جشنواره  این  در  صداوسیما 
در  کنسرت ها  برگزاری  حوزه  در  که  گفت  و 
در  که  است  ماه  دو  از  بیش  مجازی،  فضای 
تلاش  و  هستند  صداوسیما  سازمان  با  تعامل 
حوزه  در  که  مقرراتی  مجموعه  با  می کنند 
وجود  مجازی  فضای  در  موسیقایی  آثار  پخش 
از  البته بخشی  برگزار کنند.  را  دارد، جشنواره 
پلتفرم ها و مجموعه های اینترنتی فضای مجازی 
تحت نظر ساترا هستند و به گفته اله یاری قرار 
است شرایط و تعاملات به گونه ای شکل گیرد تا 
برگزاری  برای  بیشتری  شاهد حضور بسترهای 
کنسرت های مجازی در جشنواره موسیقی فجر 

باشیم.

وزارت  موسیقی  دفتر  مدیرکل  همچنین 
پرسش  به  پاسخ  در  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ 
دیگری مبنی بر سرنوشت اجراهای موسیقی که 
در بستر فضای مجازی صورت می گیرد، توضیح 
داد: »تمام فیلم های جشنواره در طول جشنواره 
برابر قرارداد مادی که با هنرمندان منعقد شده، 
به نمایش درمی آید. البته ما رایزنی هایی نیز با 
فیلم های  تا  داشته ایم  بین المللی  مجموعه های 
در  جشنواره  از  غیر  روزهای  در  جشنواره 
فیلم  به صورت  و حتی  دیگر  مناسب  بسترهای 

توزیع شود.«
مساله  هم  جشنواره  از  دوره  این  بودجه 
مهمی است که بارها مورد سوال قرار گرفته و 
در نشست دیروز، زمان مناسبی بود تا اله یاری 
او  بدهد،  قانع کننده ای  و  مناسب  پاسخ  آن  به 
چون  که  باشد  تصور  این  است  »ممکن  گفت: 
با  برگزار کردیم  را در فضای مجازی  جشنواره 
کاهش هزینه ها مواجه شدیم. اما بخش اعظمی 
حمایت ها  به  مربوط  جشنواره  هزینه های  از 
می شود که در این جشنواره نیز وجود داشته اند. 
سی وششم  جشنواره  برای  اینکه  دیگر  نکته 
علاوه بر کمیته مالی مستقر در انجمن موسیقی 
بررسی  برای  هنری  معاونت  در  هم  شورایی 
فجر  موسیقی  جشنواره  ستاد  مالی  عملکرد 
رویداد سی وششم  پایان  از  بعد  که  دارد  وجود 
خواهد  منتشر  عمومی  به صورت  آن  گزارش 

شد.«
 خارجی های كم، گروه های كوچک

مهم ترین  از  یکی  قبلی  دوره های  در 
و  بود  بین  الملل  بخش  جشنواره،  بخش های 
که  البته  و  داشت  را  خود  خاص  طرفداران 
تحمیل  جشنواره  به  هم  بیشتری  هزینه های 
می کرد. این دوره و با توجه به همه گیری کرونا 
در جهان شاهد حضور تعداد کمتری از کشورها 
بزرگ  دورهمی  این  در  موسیقی  گروه های  و 
به دلیل شرایط کرونایی  بودیم. ظاهرا  موسیقی 
و  نبوده  بزرگ  گروه های  با  هماهنگی  امکان 
در  حضور  برای  نفره  چهار  تا  سه  گروه های  از 
این  جشنواره استفاده شده است. همچنین در 
اجراها  موسیقایی  تنوع  و  اجرا  کیفیت  شرایط 
برگزارکنندگان  برای  قبل  دوره های  نسبت  به 
جشنواره مهم بوده است.براین اساس، تک نوازی 
»سان  دوئت  کوبا،  از  ملندز  مارتین  ویولنسل 
موس« مشتمل بر دونوازی گیتار و ویولنسل از 
اتریش، دوئت »ویلا مادلنا« مشتمل بر دونوازی 
اتریش،  از  ساکسیفون  و  کلارینت  آکاردئون، 
سه نوازی  بر  مشتمل  »فولبرشت«  جز  تریوی 
آلمان،  از  گیتار  و  الکتریک  آوا  ساکسیفون، 
تک نوازی پیانو موریس ارنست از آلمان و دوئت 
و  پیانو  دونوازی  بر  مشتمل  دی پالما«  »فراتا 
ویولن از ایتالیا، سهم اجراهای بخش بین الملل 
جشنواره موسیقی فجر سال جاری هستند که 
از  به  »کاچی  ضرب المثل  به  استناد  با  ظاهرا 

هیچی« قرار است با این دوره همکاری کنند.
ویولنسل  تک نوازی  اجراهای  اینکه  جالب 
مارتین ملندز از کوبا، دوئت سان موس از اتریش، 
دوئت ویلا مادلنا از اتریش، تریوی جز فولبرشت 
از آلمان، در کشور مبدا به طور اختصاصی برای 
این دوره از جشنواره ضبط شده است و در زمان 
جشنواره پخش می شود و دو اجرای دیگر هم 

در ایران ضبط و پخش می شوند.

موسیقی  جشنواره  برگزاری  اهمیت  میزان  از  رهبری  علی 
و  گوید  می  ایران  در  موسیقی  مهم  رویداد  تنها  عنوان  به  فجر 
چندین  کنار  در  باید  فجر  موسیقی  جشنواره  کند،  می  تاکید 
تنها  حاضر  حال  در  ولی  شود  برگزار  دیگر  بزرگ  جشنواره 
می کشد،  دوش  به  را  بزرگی  خیلی  مسئولیت  و  است  جشنواره 

پس باید بهترین باشد.
علت نقد هميشگی به جشنواره موسيقی فجر 

او در پاسخ به اینکه چرا همیشه نسبت به جشنواره موسیقی 
فجر نقد دارد؟ توضیح می دهد: برگزاری یک جشنواره مهم موسیقی 
در تمام دنیا به این صورت بوده است که یک یا چند بار در سال 
گلچینی از بهترین آثار موسیقایی آن دوره و گلچینی از آثار خوب 
جشنواره های  دلیل  همین  به  می گذارند؛  نمایش  به  را  خارجی 
موسیقی در این کشورها به جلوه فرهنگی مهمی از آن کشورها بدل 

شده اند.
دولت مقصر اصلی سطح پايين جشنواره نيست

این آهنگساز ادامه می دهد: جشنواره موسیقی فجر را از حدود 
۲۰ سال پیش می شناسم و نمی دانم پیش از آن به چه صورت بوده 
را ترک کردم و حدود  ایران  انقلاب  از  زیرا سه سال پیش  است؛ 
۳۰ سال تماس زیادی با ایران نداشتم. همچنین افرادی که با من 
در ارتباط بودند همیشه می گفتند که دولت در ایران از موسیقی 
حمایت نمی کند، بودجه نمی دهد و حضور امثال من هم در ایران 
تأثیرگذار نخواهد بود. ولی پنج سالی که به مدت ۱۲ ماه در ایران 
بودم، متوجه شدم که در حقیقت دولت مقصر اصلی عقب ماندگی 
موسیقی و سطح پایین ماندن جشنواره ها نیست. این رهبر ارکستر 
با تصریح این مطلب که »جشنواره موسیقی فجر تمام شرایطی را 
که یک جشنواره خوب باید داشته باشد ندارد« در توضیح این اظهار 
نظر گفت: برنامه های این جشنواره به همان صورتی است که مردم 
طی سال هم دیده اند؛ ضمن اینکه این جشنواره از لحاظ بین المللی 
ضعیف است تا حدی که عبارت بین المللی را از عنوان آن حذف 
کرده اند. برنامه هایی هم که طی ۱۵ سال گذشته در این جشنواره 

اجرا شده ، رفته رفته ضعیف تر شده اند.
مقصر اصلی چند نفر مشخص هستند

این پرسش که علت سطح ضعیف جشنواره  به  پاسخ  او در 
موسیقی فجر را چنانچه عنوان می کند در چه می داند؟ می گوید: 
زمانی که یک ارکستر، بد می نوازد، مقصر آن را رهبر ارکستر می دانند. 
درباره جشنواره موسیقی فجر نیز باید به همین صورت نگاه کرد که 
مقصر اصلی کیست؟ در ایران مقصر اصلی چند نفر مشخص از جمله 
آقایان محمد سریر، حمیدرضا نوربخش، داوود گنجه ای و حسن 
ریاحی هستند که سال هاست در گروهی به نام شورای موسیقی 
حضور دارند. تمام تصمیم گیری موسیقی ایران دست آنهاست و 
اگر  دلیل  به همین  تعیین کننده سطح موسیقی کشور هستند. 

جشنواره موسیقی فجر یا ارکستر سمفونیک در سطح پایینی قرار 
دارند، به علت تصمیم گیری این افراد است. همچنین از رهبری 
سوال می کنیم که چرا برخلاف نظر بسیاری، به عقیده او، دولت 
مقصر ضعف جشنواره موسیقی فجر نیست، که پاسخ می دهد: از 
نظر تئوری مقصر بودن دولت ها درست است ولی از نظر عملی نه؛ 
زیرا مثلا در کشور اتریش که به عنوان یکی از پایتخت های موسیقی 
شناخته می شود و نزدیک به پنج دهه در آن زندگی کرده ام، همانند 
ایران دارای وزیر فرهنگ و مدیران مختلف موسیقی است و این افراد 
نیز لزوما با موسیقی آشنا نیستند ولی برای انجام رویدادهای مهم 
یا تصمیم گیری به شورایی ارجاع داده می شوند که به آنها مشاور 
گفته می شود و تمام مدت با مشورت آنها برای رویدادهای هنری 
تصمیم می گیرند.او ادامه می دهد: در ایران نیز این شوراها را داریم 
که اتفاقا مشکل اساسی به آنها برمی گردد؛ زیرا سال هاست که با 
وجود نیروهای جوان و بااستعداد موسیقی تنها یک گروه در این شورا 
حضور دارند و تغییر نمی کنند؛ امری که هیچگاه در کشورهای دیگر 
رخ نمی دهد. هرچند کلیه مدیران، وزرا و سایر مسئولان فرهنگی در 
این سال ها تغییر کرده اند ولی این امر هیچ تأثیری بر سطح موسیقی 
و رویدادهای موسیقی مانند جشنواره موسیقی فجر نداشته است، 
زیرا اعضای این گروه حمایت بالایی از یکدیگر نشان می دهند؛ به 
همین دلیل هر وزیر و مدیری که روی کار آمده است ناچار شده از 

آن شورا به عنوان یک گروه حرفه ای مشورت بگیرد.  
دبيرانی كه تجربه  كافی نداشتند

با  هم تراز  فجر سطحی  موسیقی  جشنواره  می دهد:  ادامه  او 
آقایان ریاحی و نوربخش دارد. این افراد کی و کجا برگزاری یک 
فستیوال بزرگ را تجربه کرده اند؟ هیچگاه. چندین دوره که وضع 
آقای ریاحی مسئول اصلی  نبود،  جشنواره موسیقی فجر مناسب 
انتخاب  دوباره  امسال  و  بوده اند  فجر  موسیقی  جشنواره  برگزاری 
حال  شرح  که  بوده اند  نوربخش  آقای  هم  دوره  چندین  شده اند. 
برگزاری جشنواره در زمان ایشان برای همه روشن است. دو دوره 
نیز آقای فرهت دبیر بودند که البته درست است که ایشان آهنگساز 
و مدرس هستند ولی تجربه ای در برگزاری چنین رویدادهایی ندارند.

خيلی كارها بودجه نمی خواهد
با رهبری مطرح می کنیم که آیا درست است که  همچنین 
بودجه جشنواره موسیقی فجر در حدی نیست که بتوان از لحاظ 
بین المللی فعالیت گسترده ای انجام داد؟ که در همین راستا عنوان 
می کند: خیلی از مسائل هست که بودجه نمی خواهد؛ مثلا در اتریش 
زمانی که می خواهند مدیر رویدادی را انتخاب کنند، فراخوان های 
زیادی منتشر می کنند و اگر نتوانند در کشور خود فرد مناسبی را 
پیدا کنند، در خارج از کشور به دنبال آن می گردند؛ زیرا می دانند 
مهم است که آن فرد با بودجه ای که در اختیارش می گذارند بهترین 
کار را انجام دهد ولی در ایران به این صورت نبوده است؛ البته قبول 

دارم که امکان دعوت از یک ارکستر یا خواننده گران قیمت به این 
جشنواره وجود نداشته ولی این آقایان به دلیل اینکه قصد حفاظت 
از منافع دوستان خود را داشتند حتی به دنبال دعوت از هنرمندان 
مطرح بین المللی هم نمی روند. هنرمندان بزرگ ایرانی زیادی داریم 
که با توجه به آن نیازی نیست هر دوره از یکسری هنرمند معمولی 

اتریشی و آلمانی دعوت شود.
راه حل پيشنهادی

این رهبر ارکستر در پاسخ به این پرسش که از نگاه او »راه 
حل چیست؟« تصریح می کند: باید از امکانات افراد سطح بالای 
ایرانی و نیروی جوان استفاده کرد و از این آقایان خواهش کرد 
که کنار بروند. اگر قرار نیست از نیروهای جوان تر استفاده کرد، 
پس برای چه این همه دانشگاه و هنرستان موسیقی داریم؟ حتی 
هنرمندان خیلی خوبی در خارج از کشور داریم که از سر ناچاری 
به خارج از کشور آمده اند و اتفاقا کارهای بزرگی در اینجا انجام 
برده نمی شود.  آنها  از  نامی  می دهند ولی در داخل کشور اصلا 
اگر از نیروهای جوان و بااستعداد استفاده نشود وضع به همین 
صورت خواهد ماند. رئیس یک جشنواره باید روابط بین المللی 
عالی داشته باشد. یک بیزینس من درجه یک و بااستعداد باشد. 
ولی هیچکدام از مدیرهای سابق این جشنواره چنین خصوصیاتی 
را نداشتند. او در پایان می گوید: برای پیدا کردن دبیر جشنواره 
انتخاب و سعی  فراخوان گذاشت. یک هیات بی طرف  باید  فجر 
آن  نهایت  در  شود.  انتخاب  دوره  یک  برای  تنها  شخصی  کرد 
خوب  او  کار  اگر  و  بیاورد  وجود  به  را  شرایط  بهترین  باید  فرد 
نبود فورا باید عوض شود. علی رهبری فارغ التحصیل هنرستان 
شهر  زیبای  هنرهای  و  موسیقی  آکادمی  و  ملی  موسیقی  عالی 
و  ملی  موسیقی  عالی  هنرستان  رییس  همچنین  او  است.  وین 
کنسرواتوار تهران در سن ۲۵ سالگی به مدت ۳ سال بوده است. 
ایران در مسابقات جهانی رهبری  رهبری برنده مدال طلا برای 
مسابقات  در  ایران  برای  نقره  مدال  برنده  و  فرانسه  در  ارکستر 

جهانی رهبری ارکستر در سوییس بوده است.

یک فنجان چای داغ
با فخرالدبن صديق شريف به بهانه پخش »در چشم باد« از شبكه آی فيلم

حق مردم است كه تاريخ بدانند
بازیگران  از  یکی  صدیق  شریف  فخرالدین  »فرهیختگان«؛  گزارش  به 
ازجمله  مجموعه  هایی  در  امروز  تا  و  است  تاریخی  سریال های  پرکار 
»امیرکبیر«، »شاه شکار«، »وزیر مختار«، »پهلوانان نمی میرند«، »قائم مقام 
فراهانی«، »کلاه پهلوی« و »معمای شاه« به ایفای نقش پرداخته است. این 
بازیگر پیشکسوت در سریال »در چشم باد« ایفاگر نقش »حاج قاسم« است؛ 
یک تهرانی اصیل که به میرزاحسن ایرانی و خانواده اش پناه می دهد و بعدها 
قاسم  حاج  کاراکتر  است  گفته  وی  می شود.  شریک  چاپخانه  کار  در  او  با 
شخصیت  هایی  با  و  است  تهران  بچه  خودش  چراکه  می داشت،  دوست  را 
اینچنینی آشنایی کامل دارد و در فضایی شبیه تهرانی که قصه سریال در 
آن می گذرد، بزرگ شده است. او همچنین حضور پررنگش در سریال  های 
تاریخی را ناشی از علاقه شخصی خودش به مقوله تاریخ می  داند و تصریح 
می  کند که مردم هر کشوری باید با تاریخ و فرهنگ شان آشنا باشند. این 
تاریخی، سراغ کتاب ها و  ایفای هر شخصیت  از  بازیگر تاکید می کند قبل 
اسناد موجود از او می رود تا به شناخت کاملی برسد. به باور صدیق  شریف، 
سریال در چشم باد یک نگاه واقعی و منصفانه به تاریخ داشته و علاوه بر آن 
کوشیده است بخشی از فرهنگ و هنر فراموش شده ایرانیان را نیز به نمایش 
درحال  مسعود جعفری جوزانی  کارگردانی  به  باد  در چشم  سریال  بگذارد. 
بازپخش از شبکه  آی فیلم است. به همین مناسبت گفت وگویی با فخرالدین 
صدیق شریف، بازیگر نقش حاج قاسم داشتیم که مشروح آن را در ادامه از 

نظر می گذرانید.
در کارنامه بازیگری شما علاوه بر در چشم باد سریال های متعدد دیگری 
می  خورد.  به چشم  شاه  معمای  و  پهلوی  کلاه  شاه شکار،  امیرکبیر،  ازجمله 
تاریخ  به  دلبستگی شخصی خودتان  و  علاقه  به  پررنگ چقدر  این حضور 

بازمی گردد؟
به نظرم هویت هر ملتی وابستگی زیادی به تاریخش دارد. حق مردم 
همیشه  تاریخ  باشند.  داشته  خبر  کشورشان  گذشته  و  تاریخ  از  که  است 
یکی از دغدغه ها و علایق شخصی خودم بوده است و سریال های تاریخی 
را یک ابزار جذاب برای بیان تاریخ و گذشته یک ملت می  دانم. با فیلم ها و 
سریال های تاریخی علاوه بر سرگرم کردن مردم می توان آنها را با گذشته شان 

آشنا کرد. این موضوع درقبال نسل  های جوان  تر اهمیت بیشتری هم دارد.
 

معمولا وقتی یک نقش تاریخی پیشنهاد می شود، علاوه بر اطلاعاتی که 
کارگردان در اختیارتان قرار می دهد، خودتان هم به دنبال مطالعه و تحقیق 

درباره کاراکتر مورد نظر یا آن دوره تاریخی خاص می روید؟
می کنم.  کار  پیشنهادی  نقش  روی  فیلمبرداری  آغاز  از  قبل  معمولا 
و  تحقیق  باید  هم  جدید  دوران  به  مربوط  نقش های  برای  حتی  به نظرم 
مطالعه داشت، چه برسد به نقش های تاریخی. برای همه نقش های تاریخی 
که تا امروز بازی کرده ام تا جایی که امکانش را داشته  ام به اسناد و کتاب های 
موجود رجوع کرده ام تا به یک شناخت و جمع  بندی کلی از شخصیت برسم.

به یادماندنی ترین  و  بهترین  از  یکی  باد  چشم  در  سریال  در  بازی تان 
قاسم  حاج  نقش  و  سریال  این  در  حضورتان  از  است.  نقش آفرینی هایتان 

بگویید.
به نظر  غریبه  برایم  نه  و  بود  دور  از خودم خیلی  نه  قاسم  نقش حاج 
می  رسید. من هم فضایی را که قصه سریال در آن می گذرد، تجربه کرده ام 
و هم آدم هایی شبیه حاج قاسم را زیاد دیده ام. خودم اهل تهران هستم و 
تهران قدیم را به خوبی به یاد دارم. انسان های لوطی مسلکی مثل حاج قاسم 
را  قاسم  نقش حاج  آقای جوزانی  وقتی  نیستند.  ناآشنا  و  غریبه  برایم  هم 
پیشنهاد کردند، خیلی خوشحال شدم، چراکه هم از کاراکتر و هم از فضا 
شناخت کافی داشتم و برایم تداعی کننده خاطرات خوش گذشته هم بود. 
باشید حاج قاسم لحن مخصوص به خود را دارد که همان  اگر دقت کرده 

لحن اهالی قدیم تهران است.
شغل حاج قاسم هم یکی از جذابیت  های این کاراکتر به شمار می  رود. 
هرچند او در ظاهر چاپخانه دارد اما درنهایت یک شخصیت فرهنگی است.

از  کوچ  از  پس  ایرانی  میرزاحسن  که  هم  دلایلی  از  یکی  اصلا  بله، 
شمال به تهران به حاج قاسم پناه می آورد، همین فرهنگی بودن و داشتن 

اشتراکات فکری و عقیدتی مشترک است.
بازی شما در سریال چقدر زمان برد؟

من فقط در بخش تهران سریال حضور داشتم. فکر می کنم نزدیک به 
هشت ماه درگیر بازی در سریال بودم.

حالا که سال ها از ساخت و پخش در چشم باد می  گذرد، از حضور در 
این سریال راضی هستید؟

از  بسیار  که  بود  جوزانی  آقای  با  همکاری ام  اولین  باد  در چشم  بله، 
آن لذت بردم. خودم هم فکر می کنم یکی از بازی های متفاوتم را در این 

سریال داشته ام.
در چشم باد یکی از سریال های باکیفیت و ماندگار تلویزیون در دودهه 
گذشته است. به عنوان یک بازیگر مجرب نقاط قوت و تمایز این سریال را 

در چه می  بینید؟
در چشم باد یک نگاه واقعی و منصفانه به تاریخ داشت. از سوی دیگر 
سعی شده بود علاوه بر روایت تاریخ، بخشی از فرهنگ و هنر فراموش شده 
پیش  اصول  روی  همه چیز  سریال  این  در  شود.  داده  نمایش  نیز  ایرانیان 
می رفت. برای مثال پیش از شروع فیلمبرداری فیلمنامه سریال کامل بود 
که در ساخت سریال های درجه الف اتفاقی کم نظیر است. در چشم باد قصه 
جذابی دارد و روی شخصیت ها واقعا کار شده بود. ساخت چنین سریال هایی 
واقعا سخت است و ریاضت ها و زحمات خود را طلب می  کند. آقای جوزانی 
علاقه خاصی به فرهنگ و آداب و رسوم ایرانی دارد و سعی کرد قسمتی از 

این فرهنگ را به نمایش بگذارد.
آقای صدیق  شریف دوست ندارید نقش  های متفاوت تری را تجربه کنید؟ 

نقش هایی مثل حاج قاسم که با بازی  های قبلی تان تفاوت داشته باشد.
به نظرم مردم مرا با همین نقش های مثبت پذیرفته اند و تغییر ذهنیت 
آنها دیگر به این آسانی ها نیست. یکی، دو بار هم تلاش کردم در نقش های 
منفی ظاهر شوم و اتفاقا نتیجه هم بد نبود اما مردم استقبالی نکردند و از 
سوی دیگر وقتی بازیگر در یک نقش جا می  افتد، معمولا پیشنهادهایی که 
به او می رسد، همه شبیه همان نقش هستند و کمتر کارگردانی است که 
حاضر باشد این ریسک را بپذیرد و یک نقش متفاوت و خاص را به چنین 
بازیگری بسپارد. خودم هم البته دوست دارم در نقش هایی ظاهر شوم که 

مخاطب بپذیرد و با آنها همذات پنداری کند.
این روزها مشغول چه کاری هستید؟

در سریال »گیلدخت« کار مجید اسماعیلی بازی می کنم. این سریال 
برای شبکه سه سیما ساخته می شود.

در مراسمی مجازی انجام شد؛
اهدای جوايز اسكار تكنيكی/ قطار تكنولوژی متوقف نمی شود

با اهدای جوایز علمی و تکنیکی اسکار، ۱۷ جایزه به خالقان تکنیک های 
ویژه در فیلم ها اهدا شد.

به گزارش هالیوود ریپورتر، آکادمی اسکار شنبه شب در مراسمی که 
به صورت مجازی برگزار شد »جوایز علمی و تکنیکی« خود را اهدا کرد. این 
جوایز به ۱۷ تکنولوژی که خالقان آنها ۵۵ فرد از جمله سه زن بودند، رسید.
نوآوری  اهدای جوایز گفت: قطار  جیمز کامرون کارگردان در مراسم 
برای  آن  پیشرفت  در حقیقت  نمی شود.  متوقف  هرگز  فیلم های سینمایی 
حال  در  خردکننده  سرعتی  با  تکنیکی  پیشرفت  است.  حیاتی  هنر  فرم 
را حفظ  نباید فقط سرعتش  فیلمسازی  پروسه خلاقانه است.  تغییر دادن 
سای تک  جوایز  عنوان  به  که  جوایز  این  در  دارد.  را  رهبری  قدرت  کند، 
)SciTech( شناخته می شوند، هر تکنولوژی برنده توسط خالقانش توضیح 

داده شد و هر یک سخنرانی کوتاهی انجام دادند.
همچنین کلیپ هایی از پشت صحنه ساخت فیلم های تکنیکی بزرگی 
جدید  فیلم های  و  فاورو  جان  جنگل«  »کتاب  کامرون،  »آواتار«  جمله  از 

»جنگ ستارگان« و »سیاره میمون ها« پخش شد.
امسال برای نخستین بار سه زن توانستند در یک دوره جایزه دریافت 
و  هامل  وارد  کلی  و  استودیوز  انیمیشن  پیکسار  از  ایبن  هیلی  آنها  کنند. 

مارین سیمونز از والت دیزنی انیمیشن استودیوز بودند.
انتخاب آنها به این دلیل اهمیت داشت که این صنعت هنوز تا حدود 
زیادی تحت سلطه مردان است. در حقیقت، از سال ۱9۶۱ تا به حال تنها 

۲۰ زن توانستند جوایز سای تک را به خود اختصاص دهند.
هامل و سیمونز، همراه آلکا مک آدامز، توبی جونز و اندی میلن، جایزه 
دستاورد تکنیکی را به خاطر سیستم شبیه سازی حرکت مو در فیلم های 

انیمیشن دریافت کردند.

متن میثاق نامه روزنامه نگاری در سایت روزنامه موجود است
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